
OSTRAVA – Nealkoholické šampaňské 
bouchl známý ornitolog Otakar Zával-
ský poslední lednovou středu ve škol-
ce v Komerční ulici ve Slezské Ostravě 
a nechal houf dětí oslavovat nově vy-
bavený herní a ekologický koutek. Za-
hrada blízká živé přírodě – jak se to 
ofi ciálně jmenuje – vznikla díky jejich 
rodičům, kteří napsali žádost do gran-
tového programu Nadace OKD.

„Měl by to být první projekt, který vy-
mysleli samotní rodiče, jindy to děláva-

jí školky či jiné instituce z vlastní ini-
ciativy. Funguje tady občanské sdruže-
ní Mláďata, které s námi spolupracuje 
na zlepšování prostředí pro děti,“ řekla 
vedoucí učitelka Vlasta Knopová. 

MŠ Komerční má nyní sedmase-
dmdesát dětí, a navíc je spádovou 
pro další tři odloučená pracoviště 
– do školek v Muglinově, Koblově 
a Antošovicích chodí více než stovka 
dalších. A ty všechny budou, stejně 
jako žáci Základní školy Pěší, zahra-

du využívat ke hře, ale i pozorování 
živé přírody a poučení.

Ornitolog přidělal na několik stromů 
budky, do nichž se mohou nastěhovat 
ptáci – rehci, lejsci, sýkorky, vrabci. Pod 
každou z nich je cedule s obrázkem i cha-
rakteristikou opeřence. Nechybí veliké 
krmítko. Pod jedním z keřů je ježkov-
ník, a to s upozorněním, že nejde o žád-
ný zvířecí druh, nýbrž byteček pro ježky. 
„Vůbec nejpodivnější je hotel pro hmyz, 
což je kus dřeva plný vyvrtaných otvorů 
pro samotářský hmyz,“ uvedla Marti-
na Schneiderová, zástupkyně sdružení 
rodičů.

„Ptáčky nesmíte krmit
ničím, co obsahuje sůl
ublížilo by jim to,“ líčil
expert přes ornitologii.

A protože je zahrada s naučnou stez-
kou určena dětem, pořídili do ní i dřevě-
né herní prvky – skluzavku, vláček, do-
meček, prolézačky. „Doplnily výbavu 
pořízenou z prvního grantu od Nadace 
OKD v roce 2008. To jsme dostali pat-
náct tisícovek. Na ekologický koutek 
to bylo sto tisíc korun,“ dodala Knopo-
vá s tím, že něco přispěli sami rodiče. Ti 
na úpravě zahrady i pracovali.

Radek Lukša

Pokud existuje dobrý nápad, není se čeho bát
Manažerovi baseballovéhu klubu Snails Orlová Pavlu Novotnému Nadace OKD splnila sen

ORLOVÁ – Dlouhá léta v Orlové čeka-
li na vybudování vlastního baseballo-
vého hřiště. Iniciativy se ujal manažer 
„Šneků“ Pavel Novotný, který se nebál 
přihlásit do grantového kola Nadace 
OKD, a ta nejen jemu, ale celému klu-
bu, nemalou částkou pomohla splnit 
sen. V Orlové už stojí hřiště, dokončuje 
se pálkařský tunel. A Novotný radí i dal-
ším lidem s dobrým nápadem, aby se 
nebáli, vypracovali žádost a do granto-
vého kola se přihlásili.

Jak vás napadlo, abyste oslovil Nadaci OKD?
Chtěli jsme, aby Orlová měla své base-
ballové hřiště. Zkoušel jsem oslovit 
spousty nadací, ale nikde jsme neuspěli. 
Tak jsme se přihlásili do prvního granto-
vého kola Nadace OKD a vyšlo to.

Strašákem některých lidí může být se-
psání žádosti. Jak to bylo u vás?
Myslím si, že když k tomu sedne nor-
mální smrtelník a zamyslí se, tak s tím 
nemá problém. V žádném případě se 
nejedná o nic složitého.

Myslíte si tedy, že pokud někdo má ná-
pad, zajímavou myšlenku, neměl by se 
bát a pustit se do realizace?
Určitě, je to třeba zkusit. Nevidím žádný dů-
vod, proč by se někdo měl bát přihlásit se 
do grantového kola. Pokud má někdo dobrý 
nápad, který není jen pro vlastní potřebu, ale 
pro široké okolí, není se čeho bát. Ke zpraco-
vání pomůžou manuály. A také si myslím, 
že řada lidí, která má s granty zkušenosti, je 
ochotna pomoct, aby na ně dosáhli i další.

Co pro vás tedy bylo největším přínosem 
Nadace OKD?
Splnila nám sen. Hřiště už dneska 
stojí, pálkařský tunel už je jen pokra-
čování. Hřiště jsme postupně dokon-
čovali, od roku 2009 se na něm hraje. 
Baseball je  menší sport, a právě tako-
vé sporty by měly zkusit využívat tyto 
programy. 

Kromě manažerské role působíte i v ko-
munální politice. Vaší hlavní prací je 
ale práce na dole. Rozšířila se vaše čin-
nost i mezi kolegy?
Tam ani ne. O mé práci sice vědí, v mém 
pracovním okolí není ale nikdo, kdo by 
se zajímal o podobnou mimopracovní 
činnost jako já.

I baseballový klub Snails Orlová má co 
do činění s hornictvím…
Je pravda, že když jsme klub v ro-
ce 2001 přebírali, bylo vedení pře-

vážně ze šachty. Já na dole půso-
bím od roku 1984 i předseda klubu 
pracuje na dole. Teď se to ale hodně 
omladilo.

Máte hřiště, dokončujete pálkařský tu-
nel. Plánujete další rozšíření areálu?
Samozřejmě, ještě nemáme hotovo. 
Máme velké originální hřiště pro ka-
dety, juniory a muže, do budoucna ale 
musíme řešit také dětské univerzální 
hřiště, kde by se hrál nejen baseball, ale 
také softball.

Sezona je v zimním spánku. Ale co ta loň-
ská, jaká byla? 
Loni jsme zažili „bronzový rok“. Všech-
ny týmy, které se zúčastnily oblastní 
soutěže, skončily třetí. Po deseti letech 
jsme měli i mladší kadety, kteří skončili 
osmí na mistrovství republiky. Myslím 
si, že to je úspěch.
 Petr Sobol ml.

Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Mohou si hrát a při tom
pozorovat živou přírodu
Projekt ekologického zahradního koutku vymysleli sami rodiče, což nebývá právě obvyklé

Kamarád Okrouhlice
Účinná psí terapie
OKROUHLICE – Naše canisterapeu-
tické sdružení pomáhá klientům s růz-
ným stupněm mentálního, tělesného, 
smyslového nebo kombinovaného po-
stižení. Metoda využívá pozitivního 
vztahu člověka a psa k navození poci-
tu uklidnění, rozjasnění nálady, i k roz-
voji dalších činností a dovedností. Dí-
ky Nadaci OKD, která nám finančně 

přispěla na krmivo pro canisterapeu-
tické psy, na jejich povinné veterinár-
ní ošetření, ale i na canisterapeutické 
pomůcky, můžeme naše hendikepova-
né klienty zapojit i do dalších aktivit, 
které jim postupně pomohou k další-
mu zlepšení jejich fyzického, psychic-
kého a psychosociálního stavu.

Šárka Kavalírová
administrativní pracovnice

MENS SANA Ostrava
Aktivní příprava na budoucí bydlení
OSTRAVA – Podporujeme samostatné 
bydlení pro osoby s duševním onemoc-
něním z okruhu psychóz, kterým posky-
tujeme terénní sociální službu – podporu 
a pomoc v oblasti samostatného bydlení. 
K tomu máme k dispozici 17 nácvikových 
bytů. I po skončení pobytu v nácvikovém 
bytě služba v terénní formě trvá, což kli-
enti oceňují. A mají i další šance. Pokud 
ve dvouletém období řádně plní své po-
vinnosti, mohou uzavřít nájemní smlou-
vu přímo s městským obvodem, a získat 
tak trvalé bydliště, které jim zakládá ná-
rok na příspěvek na bydlení. Adaptova-
ným klientům bychom obecní byty chtě-
li přidělit i letos.

Martina Grucmanová
vedoucí sociální služby

Práh Brno
Úspěch na módní přehlídce
BRNO – V loňském roce jsme zakoupi-
li dva nové šicí stroje, vyvinuli jsme osm 
nových výrobků, například textilní hračky, 
patchworkové výrobky či klobouky a bare-
ty. Naše výrobky sklidily úspěch i na módní 
přehlídce. Prezentací Nadací OKD plánu-
jeme zvýšit propagaci, chceme dovybavit 
dílnu a inovovat sortiment. Loni jsme také 
vytvořili pět nových pracovních míst, kde 
našly uplatnění zájemkyně o práci se zdra-
votním znevýhodněním, které kvůli svému 
hendikepu byly dlouhodobě nezaměstna-
né. Osvojily si tak pracovní návyky, získa-
ly zručnost, začlenily se do běžného života, 
jedné zaměstnankyni se dokonce podařilo 
najít uplatnění na volném trhu práce. Le-
tos v naší činnosti chceme pokračovat.

Vlaďka Kadlecová Vaculová
 provozní asistentka
Autor: Petr Sobol ml

Jak loni pomáhaly nadační peníze

Děti z MŠ Komerční oslavovaly nealko šampaňským novou zahradu.

Výstavba baseballového hřiště a pálkařského tunelu je příkladem podpory amatérského 
mládežnického sportu s důrazem na oblasti zasažené těžbou černého uhlí.
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